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Sammanfattning 

Avsändare av detta yttrande är Nätverket Sveriges ämneslärarföreningar. 
 
Vi ställer oss försiktigt positiva till en mer differentierad betygsskala. Exakt vad 
detta kommer innebära är svårt att förutsäga. Vi ställer oss positiva till att ett 
icke godkänt betyg i ett särskilt ämne inte längre utgör ett hinder för antagning 
till gymnasieskolan. Vi ställer oss också positiva till att de nivåer som är under 
godkänd nivå differentieras.  
 
Vi ställer oss försiktigt positiva till den nya utformningen av betygskriterier, då vi 
önskar se en undervisning som är mindre fokuserad på mål och bedömning, och 
mer på undervisning och inlärning.  
 
Gällande kalibreringen ser vi positivt på att man gör insatser som minskar de 
glädjebetyg som idag finns. Dock motsätter vi oss uttalandet “Alla ämnen föreslås 
väga lika tungt i beräkningen av betygsvärdet. “ (s. 508). Eftersom moderna språk 
och modersmål inte räknas in i betygsvärdet och praktiskt-estetiska ämnen, 
teknik, moderna språk och modersmål inte har slutprov, kommer dessa i 
praktiken inte att väga lika tungt som andra ämnen.   
 
Vi är positiva till att systemet med meritpoäng på gymnasiet utreds, men vill 
betona vikten av att andra system införs som kan kompensera för detta. Vi ser 
också behov av att språkkunskaper i både svenska, engelska och moderna språk 
stärks, samt att kunskapsnivån i matematik höjs. 
 
Vi är positiva till att bedömningssamråd införs, men vill att dessa ska gälla 
samtliga lärare i samtliga ämnen, och även för samtliga årskurser där betyg 
sätts. Detta behöver även ske mellan skolenheter och ibland även mellan 
huvudmän, i de fall lärare är ensamma inom sitt ämne. 



 

9.2 En betygsskala 1–10  

Vi ställer oss försiktigt positiva till en mer differentierad betygsskala. Exakt vad 
detta kommer innebära är svårt att förutsäga. Ett system med så enkelt 
formulerade betygssteg ställer höga krav på formuleringar av kursplaner och 
stödmaterial. Det finns en oro att arbetsbördan kommer öka ytterligare då 
lärare ska kunna motivera nyansering mellan så många olika betygssteg. Olika 
ämneslärarföreningar har olika tankar kring detta och kommer skicka in egna 
remissvar med kommentarer kring denna punkt.  

9.2.4 Konsekvenser av införandet av godtagbar nivå  

Vi ställer oss positiva till att ett icke godkänt betyg i ett särskilt ämne inte längre 
utgör ett hinder för antagning till gymnasieskolan. Vi ställer oss också positiva till 
att de nivåer som är under godkänd nivå differentieras.  

9.3 Betygskriteriernas utformning och den nya betygsskalan  

Vi ställer oss försiktigt positiva till den nya utformningen, då vi önskar se en 
undervisning som är mindre fokuserad på mål och bedömning, och mer på 
undervisning och inlärning.  
 
Dock vill vi betona vikten av att ämnets syftes-, innehålls- och målbeskrivningar 
måste vara tydliga. Olika former av bedömningsstöd är av yttersta vikt för att 
lärarna ska kunna hantera denna förändring.  
 
I ett system där så stor vikt läggs vid lärares bedömarkompetens är det 
avgörande att de lärare som genomför dessa bedömningar inte bara är 
legitimerade utan också behöriga i de ämnen de undervisar. Idag räcker det 
tyvärr att ha lärarlegitimation för att få sätta betyg i samtliga ämnen, vilket är 
mycket missvisande gällande lärares kompetens. Kompetensförsörjningsfrågan 
måste alltså lyftas, där vi ser större problem i vissa lärargrupper än i andra. 
Aktiva insatser måste göras för att rekrytera fler lärare till lärarutbildningarna.  
 
I samband med Gy25 har det varit Skolverkets ambition att stärka 
bildningsperspektivet i utbildningen, något som vi ser mycket positivt på. I 
förarbetena till ämnesbetygsreformen definierar Skolverket bildning på följande 
vis: 



 

  
● Bildning som en individuell och öppen process utan givet slut och som 

drivs av viljan att veta mer och att utvecklas. 
● Bildning som innebär individens delaktighet i en gemensam referensram 

av kunskaper. 
● Bildning som förmågan till klokt och etiskt handlande i förhållande till sig 

själv, till andra människor och naturen. 
(Skolverket 2023, Konsekvensutredning avseende förslag till föreskrifter med 
anledning av införandet av ämnesbetyg i gymnasial utbildning,  Dnr 2023:1355, 
2020:1822) 
  
Dessa punkter rör kunskapsformer som inte lätt låter sig mätas. Vi ser det som 
mycket viktigt att dessa perspektiv hålls levande inom ramen för ett nytt 
betygssystem. 

9.3.2 Hur ska fler steg i betygsskalan tolkas utifrån 
betygskriterierna?  

Vi ser en risk att detta system jämförs med en normalfördelningskurva, likt 
tolkningen av systemet med betygen 1-5. Det fanns ett utbrett missförstånd att 
normalfördelningskurvan gällde varje enskild klass, inte på riksnivå, och det 
måste säkerställas att missförstånd av det här slaget inte uppstår.  

10.1 Huvudförslag: meritvärdeskalibrering  

Vi ställer oss positiva till att insatser görs för att förhindra de glädjebetyg som 
senaste åren präglat svensk skola. Dock är vi skeptiska till att återkoppling kring 
de provresultat som genererar kalibreringsvärdet endast ges på skolenhetsnivå. 
För att läraren ska kunna justera eventuella felnivåer behöver denna 
återkoppling ske på gruppnivå.  
 
Vi motsäger oss uttalandet “Alla ämnen föreslås väga lika tungt i beräkningen av 
betygsvärdet. “ (s. 508). Eftersom moderna språk och modersmål inte räknas 
in i betygsvärdet och praktiskt-estetiska ämnen, teknik, moderna språk 
och modersmål inte har slutprov, kommer dessa i praktiken inte att väga 
lika tungt som andra ämnen. Vi vill uttrycka stark oro kring att detta leder 
till att eleverna prioriterar studier i de ämnen som har slutprov. Detta 



 

förstärker den aktuella bilden av att vissa ämnen grundskolan är viktigare än 
andra. Detta måste motverkas med andra insatser.   
 
Vi ställer oss negativa till att eleverna endast söker på 16 ämnen, och att studier i 
moderna språk eller modersmål därmed inte ger den extrapoäng som de har 
idag. Elever som lägger ner extra arbete bör premieras.  

10.2 Alternativt förslag för grundskolan: Ämnesvis kalibrering  

Vi uppskattar att man lyfter fram problematiken med bristande likvärdighet i 
bedömning i PREST-ämnen. Behovet av kalibrering är lika stort i samtliga ämnen, 
och det är viktigt att man hittar metoder för detta. I de fall man inte föreslår 
slutprov måste andra metoder finnas. Det gäller PREST-ämnen men också de 
muntliga delarna av svenska, svenska som andraspråk, engelska och moderna 
språk. Vi är nyfikna på vilka lösningsförslag som finns på dessa problem och 
utgår från att respektive ämneslärarförening kommer att involveras i arbetet 
med detta.  

11.2.4 Meritpoängen avskaffas 

Vi uppskattar att en grundlig analys av meritpoängsystemets görs.  
 
Vi instämmer med att det behövs andra insatser som skapar incitament 
för elever att läsa högre nivåer i språkämnen och matematik. Sverige som 
nation lever idag inte upp till EU:s språkmål1 om att alla elever som lämnar 
gymnasieskolan behärskar sitt modersmål och två språk till. Vi ser också behov 
av att språkkunskaper i både svenska och engelska stärks, samt att 
kunskapsnivån i matematik höjs, i linje med landets STEM-strategi2.  
 
Gällande övergången mellan gymnasieskola och högskola delar vi bilden av att 
elever saknar tillräckliga kunskaper i engelska och matematik. Därför är det 
viktigt att det finns ett incitament för eleverna att läsa även matematik på nivå 2 
och engelska på nivå 3 på något sätt som kompenserar för meritpoängens 
avskaffande. Vi vill också lyfta behovet av förstärkta kunskaper i svenska för 
elever som vill studera på högskolenivå.  

2 https://www.regeringen.se/informationsmaterial/2025/02/en-stem-strategi-for-sverige/  

1 https://www.europarl.europa.eu/factsheets/sv/sheet/142/sprakpolitiken  

https://www.regeringen.se/informationsmaterial/2025/02/en-stem-strategi-for-sverige/
https://www.europarl.europa.eu/factsheets/sv/sheet/142/sprakpolitiken


 

16.4.1 Bedömningssamråd för likvärdighet inom skolor och program  

Vi ställer oss mycket positiva till att krav ställs på rektor att möjliggöra 
sambedömning. Dock är vi kritiska till att detta endast ska gälla lärare som redan 
har ämneskollegor. Många lärare i praktiskt-estetiska ämnen och språklärare är 
ensamma inom sitt ämne och saknar möjligheter till detta. Det finns också 
många mycket små skolenheter både i storstäder och på landsbygden. Därför är 
det viktigt att detta sker, även mellan skolenheter. I de fall lärare är ensamma 
inom sin skolenhet måste säkerställas att bedömningssamråd kan genomföras 
tillsammans med lärare från en annan skolenhet, eller till och med en annan 
huvudman. Även sekretessfrågor måste lösas i dessa situationer.  
 
Vi vill tillägga att bedömningssamråd bör ske i samtliga årskurser där betyg sätts 
på grundskolan. Om man väntar till årskurs 9 är risken att bedömningen brustit i 
samstämmighet under lång tid och att betyg kan vara felaktigt satta.  

Det är också viktigt att dessa bedömningssamråd genomförs så att lärare kan 
delta i samtliga undervisningsämnen. Idag drabbas ämneslärare som undervisar 
flera ämnen ofta av att ämneskonferenser ligger parallellt. Detta gäller även 
lärare på mellanstadiet som ofta undervisar i många olika ämnen.  

 

17.1.6 Nationella slutprov ska konstrueras för att automaträttas och 
bedömas centralt  

Vi ställer oss positiva till att lärares arbetsbelastning minskar, men är oroliga 
över konstruktionen av de automaträttade proven. Vissa delar av de nationella 
prov som används idag använder en ökande andel kryssfrågor och frågor av den 
art som kan automaträttas. Denna sorts frågor kan utformas så att elevens 
kunskaper testas, men i många fall upplevs av lärarkåren att så inte är fallet. Det 
är av yttersta vikt att dessa prov konstrueras så att elevens kunskaper speglas i 
provresultatet.  
 
Det är välkänt att betygssystem och bedömningsverktyg har stor påverkan på 
undervisningen, ofta benämnt ”teaching for the test”. Vi ser en fara i att de 
nationella provens fokus på automaträttning och extern bedömning riskerar att 
styra undervisningen mot sådana kunskaper och färdigheter som enkelt låter sig 
poängsättas och mätas, exempelvis faktakunskaper och grundläggande 



 

läsförståelse, på bekostnad av mer komplexa kunskapsformer. Dessa farhågor 
gäller i än högre grad komvux, där de nationella proven föreslås bli helt 
avgörande. 
 
Vi är också kritiska till att de muntliga delarna av proven i engelska plockas bort. 
I andra ämnen syftar muntliga prov till att ge eleverna ett annat sätt att förmedla 
sina kunskaper, men i språkämnena är den muntliga förmågan en stor del av 
ämnets innehåll. Att lyfta bort denna del riskerar att leda till att den muntliga 
förmågan får en mindre roll i undervisningen, vilket är missvisande. I svenska 
och svenska som andraspråk är den muntliga delen också en egen förmåga, 
men proven på gymnasieskolan har de senaste åren urvattnats på grund av 
användningen av AI, vilket gör att deras relevans inte finns kvar. Hur viktiga 
dessa prov är inom svenskämnena behöver utredas i samråd med berörda 
ämneslärarföreningar.  

17.1.9 Antalet prov i grundskolan  

Då inga ämneslärarföreningar gällande samhällsvetenskapliga ämnen deltar i 
skrivandet av detta remissvar uttalar vi oss inte om slutprov i 
samhällsvetenskapliga ämnen.  
 
Vi ställer oss försiktigt positiva till att proven i naturvetenskapliga ämnen täcker 
in samtliga ämnen. Det finns dock en oro att ett gemensamt slutprov i 
naturvetenskapliga ämnen ska leda till att eleverna inte når de högre 
kunskapsnivåerna och de djupare vetenskapliga resonemangen. Balansen 
mellan ämnesövergripande kunskaper och detaljkunskaper behöver beaktas vid 
konstruktion av dessa prov.  Detta kommer påverka hur de naturvetenskapliga 
ämnena undervisas. 
 
Det finns också en oro att ett ämnesövergripande slutprov ska leda till ökad 
stress för eleverna som behöver repetera allt innehåll från flera ämnen inför ett 
slutprov. Vi kan dessutom se en fara i att vid ett alltför stort fokus på teoretiska 
kunskaper så riskerar praktiskt kunnande inom naturvetenskap att nedvärderas. 
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